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نایــب رئیس کمیســیون کشــاورزی مجلس 
های  وموقعیت  بازار،درشرایط  تنظیم  گفت:برای 
مشخص با واردات کالا بصورت کلی مخالف نیستیم 
و از دولت می خواهیم به این امر توجه داشته باشد.
علیرضا عباسی نماینده مردم کرج با تاکید براینکه نباید در نیمه 
دوم امسال شاهد گرانی مواد غذایی باشیم افزود:قاعدتا افزایش 
قیمت از طرف دولت نباید صورت بگیرد اما نکاتی وجود دارد 
که باید به آن توجه شــود.از آنجایکه فصل رشد محصولات 
کشاورزی در تابستان است وکشاورزان محصول خود را به  در 
این بازده به بازارعرضه می کنند شاهدیم که زمانی که محصول 
به وفور تولید شده، واسطه ها آنرا بطور مستقیم خریداری کرده 
و با خرید ارزان ، آنرا در انبارها نگهداری می کنند و در موقعیت 
مناسب با گرانترین بهاء  به بازارعرضه کرده و حتی کمبود کاذب 

ایجاد می نمایند.
وی در گفت و گو با اقتصاد 100افزود: در بحث برنج این مساله 
قابل رویت است بطوریکه در شهریور ماه که فصل تحویل برنج 

است واسطه ها وارد بازارشده و تولیدات کشاورزان را خریداری 
می کنند لذا در پاییز و زمستان شاهدیم که قیمت برنج بطور 
ســلیقه ای عرضه می شود که نیاز است دولت کمبود بازار و 

کشور را از طریق واردات تامین نماید.
نایب رئیس کمیسیون کشاورزی تصریح کرد:در حوزه برنج 
نیاز کشــور 3 میلیون تن است که حدود 2 میلیون 200 هزار 
تن آن در داخل تولید می شود و مابقی باید از طریق واردات از 
سوی دولت تامین شود.البته اولویت کمیسیون کشاورزی بر این 
است که دولت تمام تلاش خود را بر این بگذارد که بهره وری 
را بالا برده تا تولید داخل افزایش یابد اما تا این روند اتفاق بیافتد 
باید نیاز بازار از طریق واردات صورت بگیرد،بنابراین واردات می 

تواند عاملی برای تنظیم قیمت باشد.
وی با اشاره به اینکه متاسفانه با بد سیلیقگی، واردات برخی 
محصولات کشاورزی از جمله برنج  در زمان وفور و برداشت 
آن در کشور صورت می گیرد گفت: تاکید داریم که واردات در 
زمستان و زمانی که  برداشت محصولی وجود ندارد باید صورت 

گیرد چون ما با واردات بصورت کلی مخالف نیستیم و انرا عامل 
تنظیم بازار می دانیم که باید مورد توجه دولت قرار گیرد.

عباســی درخصوص تنظیــم بازار محصــولات پروتئینی 
افزود:درمورد گوشت مرغ ،تخم مرغ وگوشت قرمزهم همین 
روند وجود دارد، مرغی که از کشــتارگاه وارد عمده فروشی و 
سپس خرده فروشی می شــود در تابستان با عدم ماندگاری 
محصول روبه رو است اما در زمستان شرایط متفاوت است و 

می شود مرغ را در در این فصل بیشتر نگهداری کرد.
وی با تاکید بر اینکه با تمهیدات صورت گرفته امسال نباید 
شــاهد گرانی محصولات اساسی باشیم خاطر نشان کرد:اگر 
عرضه و تقاضا بخصوص در مورد مرغ از سمت مردم و دولت 
متناسب باشد قاعدتا گرانی وجود نخواهد داشت، لذا امیدواریم 
امسال تلاطم قیمت را شاهد نباشیم چون عوامل بهم ریختگی 
بازار مثل سوداگران نهاده ها، از بین رفته و ثبات در بازار مرغ و 
گوشت دیده می شود بنابراین امیدورایم در شش ماه دوم سال 

گرانی نداشته باشیم.

نایب رئیس کمیسیون کشاورزی، مجلس:

در نیمه دوم سال گرانی نداریم!
در دیدار وزیر خارجه ارمنستان با رئیس جمهور؛

رئیسی: ایران آماده کمک به حل و فصل اختلافات 
آذربایجان و ارمنستان است

رئیس جمهور با تأکید بر اهمیت امنیت منطقه قفقاز برای کشــورها و ملت های 
منطقه، دخالت بیگانگان را برای صلح و ثبات منطقه ای مضر دانست و اظهار داشت: 
جمهوری اسلامی ایران با توجه به جایگاه قدرتمند و اثرگذار خود، برای کمک به حل 

و فصل اختلافات موجود میان جمهوری آذربایجان و ارمنستان آمادگی دارد.
ســید ابراهیم رئیسی بعد از ظهر دیروز دوشــنبه در دیدار آقای »آرارات میرزویان« وزیر امور خارجه 
ارمنستان که به منظور شرکت در نشست »گروه همکاری قفقاز« به تهران سفر کرده است، با تأکید 
بر اهمیت امنیت منطقه قفقاز برای کشورها و ملت های منطقه، دخالت بیگانگان را برای صلح و ثبات 
منطقه ای مضر دانست و افزود: جمهوری اسلامی ایران با توجه به جایگاه قدرتمند و اثرگذار خود، برای 
کمک به حل و فصل اختلافات موجود میان جمهوری آذربایجان و ارمنستان آمادگی دارد.رئیس جمهور 
با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران امنیت کشورهای حوزه قفقاز را امنیت خود می داند، به نقش مخرب 
آمریکا، رژیم صهیونیستی و کشورهای غربی در برهم زدن صلح و ثبات میان کشورهای این منطقه اشاره 
کرد و گفت : جنایات امروز رژیم صهیونیستی در غزه و حمایت آشکار آمریکا و هم پیمانان غربی اش از 
این جنایات، عبرتی برای همه کشورهاست که بدانند این دولت ها و رژیم های سلطه گر هیچگاه دوست 
واقعی آنها نخواهند بود.به گزارش ایسنا، رئیسی وقایع این روزهای غزه را تبلور سیاست های نژادپرستانه و 
آپارتایدی صهیونیست ها علیه ملت های منطقه و اثبات کننده خطای فاحش برقراری روابط با رژیم غاصب 
صهیونیستی دانست که هرگز مورد پذیرش ملت ها نخواهد بود.رئیس جمهور در ادامه سیاست آمریکا در 
حمایت از جنایت گری صهیونیست ها در غزه را استمرار سیاست شکست خورده این دولت در لشکرکشی 
به عراق و افغانستان عنوان کرد و افزود: یقین داریم آنچه که این روزها در فلسطین در حال وقوع است، 

به نفع فلسطینیان تمام خواهد شد.

نماینده سردشت و پیرانشهر:
تیم اقتصادی دولت نه هماهنگ است نه متخصص

کمال حسین پور نماینده سردشت و پیرانشهر می گوید: تیم اقتصادی دولت 
نباید فقط روی کاغذ باشد، بلکه باید در عمل خود را نشان دهند. الان شاهد 
هستیم که بعضی بانک ها برای ارائه تسهیلات، سه ضامن از فرد می خواهند. 
جالب است دستور از بالا صادر می شود که تعداد ضامن ها کاهش پیدا کند، 
ولی تصمیم گیران و روسای بانک ها خودشان قانون می گذارند و جواب مردم 

و خود دولت را نمی دهند.
کمال حسین پور نماینده سردشت و پیرانشهر در مجلس از منتقدان جدی عملکرد اقتصادی 
دولت سیدابراهیم رئیسی است. او در مصاحبه با با رویداد2۴ برخی از نقدهای خود را مطرح کرده 
که در ادامه می توانید مهمترین بخش های آن را بخوانید: تیم اقتصادی دولت به هیچ وجه تیم 
هماهنگی نیست. آقای رضایی که حدود دو سال معاون اقتصادی رییس جمهور بودند، آقای 
خاندوزی وزیر اقتصاد، آقای مخبر معاون اول رییس جمهور و دیگر افراد در دولت همگی در این 
مدت کنار هم بودند اما اصلا آن هماهنگی لازم که انتظار و توقع می رفت را نداشته و ندارند.

در دولت سیزدهم شاهد تغییراتی در تیم اقتصادی هم بودیم. در بانک مرکزی، سازمان برنامه و 
بودجه، وزارت کار، وزارت صمت و... افرادی جایگزینی شدند، ولی خروجی کار با رضایت مردم 
فاصله دارد زیرا معتقدم مشکلات و بحران های اقتصاد یک روزه حل نمی شود، بلکه برنامه و 
نظریه می خواهد. از این رو نیاز به تیم کارشناسی در سطح کلان و خرد داریم تا سیاست ها را 
تعیین و در مورد ارز، ارائه تسهیلات، تورم و... برنامه ها را جلو ببرند تا در یک سال، نتیجه ای باب 
میل عاید شود. کسی انتظار ندارد تورم یک روزه حل و ارز یک روزه کنترل شود، اما مشکل این 
است که در بلندمدت هم حل نمی شود زیرا تیم اقتصادی دولت، نه هماهنگ است نه متخصص. 
برای همین است که می بینیم طی دو سال گذشته، این تیم ناکارآمد نتوانست نرخ تورم و ارز را 
کنترل کند.  بعضی جا ها در مدیریت دولت، نیاز به جابجایی افراد است و از طرفی، کار ها باید 
برنامه ریزی شده باشد. متاسفانه ما تصمیمات یک روزه می گیریم و یک روزه هم تغییر می دهیم. 
باید برای اقتصاد کشور، سیاست گذاری کنیم. یک روز نرخ ارز، ۴200 تومانی می شود و یک روز 
نیمایی، یک روز ارز تک رقمی می شود و روز دیگر دو رقمی، از سوی دیگر، حتی وضعیت آرد و 
نان در کشور هم قابل دفاع نیست.یک سیاست اقتصادی کامل نداریم و مدام در حال آزمون و 
خطا هستیم. رییس جمهور باید بداند وضعیت معیشتی مردم خوب نیست. ایشان باید آگاه باشد 
و نباید با توضیحات معاونان و وزرایش راضی شود. یک زوج جوان باید ماه ها به دنبال یک وام 
ازدواج بدوند. بوروکراسی اداری بسیار پیچیده است و مردم را کلافه و زوج ها را پشیمان کرده 
است. خیلی از زوج ها روی این وام حساب باز کرده بودند و اگر وامی در کار نباشد، نمی توانند 
ازدواج کنند و حتی همین موضوع منجر به جدایی هایی هم شده است. تیم اقتصادی دولت نباید 
فقط روی کاغذ باشد، بلکه باید در عمل خود را نشان دهند. الان شاهد هستیم که بعضی بانک ها 
برای ارائه تسهیلات، سه ضامن از فرد می خواهند. جالب است دستور از بالا صادر می شود که 
تعداد ضامن ها کاهش پیدا کند، ولی تصمیم گیران و روسای بانک ها خودشان قانون می گذارند و 

جواب مردم و خود دولت را نمی دهند.

لوازم خانگی اموال تملیکی فردا حراج می شود
سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی، لوازم خانگی تحت اختیار این 

سازمان را امروز )سه شنبه، دوم آبان( در حراج برخط عرضه می کند.
به گزارش بازار، در این حراج ۵0 قلم کالای لوازم خانگی توسط اموال تملیکی استان تهران 
عرضه شده است.کالاها در سامانه ستاد الکترونیک دولت برای بازدید متقاضیان با مشخصات 
و تصاویر به نمایش درآمده است. متقاضیان برای شرکت در این حراج می توانند امروز با مراجعه 
به سامانه ستاد الکترونیک دولت، پنچره هوشمند یا سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی، 
کالاها را مشاهده کرده و پیشنهاد قیمت کنند.در این دوره کالاهایی از جمله تلویزیون، یخچال، 

جاروبرقی، کولر گازی، قهوه جوش، همزن، خردکن، سشوار، اتو و سایر موارد حراج می شود.

وزیر بهداشت:
خدمات روانشناسی بیمه شد

وزیر بهداشت از پوشش بیمه ای تعرفه های خدمات روانشناسی خبر داد.
 دکتر بهرام عین اللهی در مراسم نکوداشت بیست و نهمین سالروز تصویب قانون بیمه همگانی 
که در مرکز همایش های بین المللی صدا و سیما برگزار شد، گفت: تعرقه خدمات روانشناسی تحت 
پوشش بیمه ها قرار گرفت و در سامانه ها وارد شده است.وی افزود: این خدمات مهم است. خیلی 
از مشکلات سلامت روان با این خدمات برطرف می شود.به نقل از اقتصاد100، عین اللهی گفت: 
خیلی ها به خاطر نداشتن  توان مالی برای این خدمات مراجعه نمی کردند که امیدواریم از این پس 

افزایش مراجعات اتفاق بیفتد.

نماینده خاش:وضع در دولت رئیسی بهتر که نشد، بدتر شد 
دولت آمار های خلاف واقع می دهد

اسماعیل حسین زهی نماینده خاش می گوید: با این وضعیت معیشتی مردم و 
شرایط اقتصادی که بر کشور حاکم است، می بینیم که دولت آمار هایی را می دهد 
که خلاف واقع است. حتی آمار های بانک مرکزی و سازمان مرکز آمار با آمار های 

دولت متفاوت است.
اسماعیل حسین زهی نماینده خاش و عضو کمیسیون عمران مجلس در گفت وگو با رویداد2۴ از 
شرایط مدیریت دولت در حوزه اقتصاد انتقاد کرده است که در ادامه می توانید مهمترین بخش های 

این مصاحبه را بخوانید.
 آقای رئیسی پیش از اینکه رییس جمهور شود در ایام تبلیغات ریاست جمهوری، شعار هایی سر داد که 
خیلی از مردم را به آینده امیدوار کرد، به طوری که بسیاری از اقلیت های مذهبی هم در ایران که تا 
پیش از خرداد 1۴00 به افرادی با تفکر دیگر رای می دادند، وارد صحنه شدند و به واسطه وعده هایی 
که آقای رئیسی داد، به او رای دادند تا معیشت شان از شرایط سختی که داشت، عبور کند. اکنون پس 
از گذشت بیش از دو سال از عمر دولت آقای رئیسی، نه تنها وضع بهتر نشد که حتی بدتر هم شد و 

این موضوع در کف خیابان و بازار به وضوح دیده می شود.
تهیه اقلام خوراکی برای مردم بســیار سخت شده است؛ به طور مثال قیمت یک شانه تخم مرغ 
افزایش چشمگیری داشته یا قیمت مرغ از کیلویی 1۷ هزار تومان به ۸0 هزار تومان رسیده است. 

متاسفانه مرغ از سفره خیلی از خانواده ها به واسطه گرانی بیش از حدش، پر کشیده است.
قیمت گوشت قرمز به قدری بالا رفته که از مدت ها پیش، خیلی از خانواده ها برای خرید آن اقدام 
نکردند. قیمت حبوبات هم افزایش خاصی داشته است و اساسا تورم باعث شده بسیاری از مردم از 
تهیه برخی اقلام اصلی مواد غذایی و خوراکی، خودداری کنند.با این وضعیت معیشتی مردم و شرایط 
اقتصادی که بر کشور حاکم است، می بینیم که دولت آمار هایی را می دهد که خلاف واقع است. حتی 
آمار های بانک مرکزی و سازمان مرکز آمار با آمار های دولت متفاوت است؛ چیزی که امروز مردم 
در زندگی شان احساس می کنند این است که وضعیت شان به لحاظ اقتصادی به نسبت گذشته، بدتر 
شده است.روزی که دولت می خواست ارز ۴200 تومانی را حذف کند ما در مجلس مخالف این کار 
بودیم، ولی دولت مصر بود که این کار انجام شود و حتی قول داد با حذف ارز ترجیحی، قیمت اجناس 
را براساس نرخ مصوب شهریور 1۴00 حفظ کند، موضوعی که نه تنها صورت نگرفت که شاهد بدتر 

شدن اوضاع هم بودیم.
کمتر از دو سال از عمر دولت سیزدهم باقی مانده و ضرورت دارد دولتمردان کاری کنند تا رضایت 
عمومی ایجاد شود، مخصوصاً که پول های بلوکه شده کشور که قابل ملاحظه هم است، آزاد شده و 
انتظار سرمایه گذاری از دولت می رود که در نهایت اوضاع و احوال اقتصادی مردم تا حدی بهبود پیدا 
کندناهماهنگی تیم اقتصادی دولت آقای رئیسی مشهود است. اگر افراد کاربلد و متخصص در راس 
امور دولت قرار بگیرند، شک نکنید که شرایط اقتصادی تا حد قابل توجهی به نفع مردم تغییر پیدا خواهد 
کرد.رخی می گویند عوامل خارجی تاثیر زیادی بر اقتصاد کشور گذاشته است. من با این حرف مخالفم، 
چون ما چهار دهه است که تحریم هستیم و این مسئله، موضوع جدیدی نیست. وضعیت نامساعد 

اقتصادی کشور، ریشه در عوامل داخلی دارد و مولفه های خارجی کاملًا فرع بر موضوع هستند.

اخبار کوتاه 

غلامرضا ظریفیان، فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: وقتی نظام 
اقتصادی کشــور فاقد تجربه و تخصص است و اساساً ساختار 
دولت بنای جدی ای برای ترمیم فضای اقتصادی ندارد و به جای 
رفع مشکلات مردم موارد بی اهمیت را اولویت می داند، طبیعی است 
که کارگران و حتی کارمندان به سختی امرار معاش کنند. شرح این 
شرایط لزوم تجدیدنظر اساسی در سیاست های کلان اقتصادی را 
گوشزد می کند؛ اما ظاهرا آن هایی که برای تزریق آرامش اقتصادی 

به جامعه مأموریت رسمی دارند، این ضرورت را درک نکرده اند.
غلامرضا ظریفیان، فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به گره های اقتصادی اظهار 
گفت: اقتصاد شاخص اول مدیریت صحیح و در نتیجه رشد و توسعه است. با این 
توضیح می توان گفت، اقتصاد در ایران به طور جدی با سوءمدیریت و مانع سازی های 
بی خود و بی جهت مواجه است و به همین دلیل شاهد به هم ریختگی ای هستیم 
که شواهد نشان می دهد »خروج از وضعیت کدر فعلی دشوار است«. وی در ادامه 

توضیح داد: در واقع وقتی با دولتی روبرو هســتیم که کمترین درکی از مختصات 
اقتصادی ندارد و مدیریت اقتصادی به مدیران بی تجربه و فاقد نظرات کارشناسی 
سپرده شده، طبیعی است که بازار مسکن به هم بریزد. همچنین خودرو در طول 
مدت کمی سیر صعودی بالایی داشته باشد و مردم برای تأمین حداقل ها هم مشکل 
زیادی داشته باشند؛ بنابراین باید گفت، تا زمانی که در ساختار اقتصادی تجدیدنظر 
اساسی نداشته باشیم، مردم همچنان از آرامش لازم محروم خواهند ماند و با جامعه ای 
سرخورده روبرو خواهیم شد.وی با اشاره به موج مهاجرت ایرانی ها ادامه داد: قانون 
نانوشته ای »مهاجرت« را نشانه ای بارز از ناکارآمدی نظام حکمرانی می داند. در واقع 
برای حکومت ها بدتر از این امکان ندارد که شهروندان به این نتیجه برسند که زندگی 
در کشورشــان به قدری دشوار شــده است که بالاجبار باید قصد اقامت در کشور 
دیگری داشته باشند. به همین دلیل تصمیم گیران لایه های بالای حاکمیتی حتماً 
باید پاسخی قانع کننده به افکار عمومی داشته باشند که چرا کار به جایی رسیده است 
که طبقه های مختلف، قرار را بر رفتن از ایران گذاشته اند، با این توضیح که مشکلات 

اصلی در همه کشورها از جمله ایران اصلی ترین دلیل برای مهاجرت به شمار می رود.
او در گفتگو با اقتصاد آنلاین افزود: مردم ایران در حالی در یک سال و چند ماه اخیر 
با گرانی هایی به قاعده عجیب و غریب روبرو شده است که می توان گفت، دولت 
مستقر، دولتی است که کمترین فاکتورهای لازم را برای اداره کشور ندارد. با نگاهی 
سطحی به تیم اقتصادی دولت و همچنین جابه جایی هایی که در این دو سال صورت 
گرفته است، می توان اینطور نتیجه گرفت که تا پایان دولت سیزدهم نباید امیدی به 
اصلاح امور اقتصادی داشته باشیم، یعنی وقتی کارنابلدان وزیر و معاون اقتصادی 
می شوند و نظرات غیرکارشناسی در اظهارات شخص رئیس جمهوری ملموس و 
انکارناپذیر است، نتیجه اش این می شود که طبقه بالا به طبقه متوسط، طبقه متوسط 
به طبقه ضعیف و طبقه ضعیف به حاشیه نشینی تغییر وضعیت می دهند.استاد دانشگاه 
تهران توضیح داد: در واقع وقتی نظام اقتصادی کشور فاقد تجربه و تخصص است 
و اساساً ساختار دولت بنای جدی ای برای ترمیم فضای اقتصادی ندارد و به جای 
رفع مشکلات مردم موارد بی اهمیت را اولویت می داند، طبیعی است که کارگران و 

حتی کارمندان به سختی امرار معاش کنند و خرید خانه که سهل است، جوانان برای 
رهن و اجاره هم مشکل داشته باشند. شرح این شرایط لزوم تجدیدنظر اساسی در 
سیاست های کلان اقتصادی را گوشزد می کند؛ اما ظاهرا آن هایی که برای تزریق 
آرامش اقتصادی به جامعه مأموریت رسمی دارند، این ضرورت را درک نکرده اند.

ظریفیان در پایان گفت: ایران کشوری غنی است. اینکه یک کشوری همزمان از 
ذخائر غنی آب، گاز، نفت، برق و ... برخوردار باشد، به خودیِ خود شرایط را برای رشد 
و توسعه تجاری فراهم می کند. به نظر من دارایی های ایران به حدی بالا است که 
حتی در حالت تحریم هم بتوانیم نظمِ لازم را در مناسبات اقتصادی برقرار کنیم. کافی 
است، کار را به افراد کاردان بسپاریم و این را بدانیم که »واقع بینی« شرط اول و اصلی 

رسیدن به توسعه در حوزه مهم اقتصاد و حوزه های دیگر است.

غلامرضا ظریفیان، فعال سیاسی اصلاح طلب:

مهاجرت، نشانه جدی بودن بحران اقتصادی است

 رویترز در گزارشــی اعلام کرد که ایران طی 9 ماه اخیر معادل 
4.2 میلیارد دلار تخفیف نفتی به چین ارائه داده است.

در حالی که دولت سیزدهم از ابتدای روی کار آمدن خود مدام در حال تأکید بر 
رکوردشکنی فروش نفت ایران است، حال رویترز در گزارشی از تخفیف ویژه ایران 
به چین خبر داد. چنانکه طی 9 ماه اخیر میزان تخفیف ایران به چین، بزرگ ترین 
خریدار نفتی خود، به ۴.2 میلیارد دلار رسید.این رقم فقط کمی پایین تر از پول های 
بلوکه شده ایران در کشورهایی نظیر کره جنوبی، قطر یا عراق به حساب می آید که 
دولت بارها با آن سعی در کشیدن ترمز بازار ارز داشته است. در مقایسه ای دیگر، 
این رقم حدود سه برابر میزان صادرات ایران به هند طی 9 ماه تخمین زده می شود.

افزایش فروش نفت به بهای حراج منابع ملی
 به گزارش تجارت نیوز، بر اساس آماری که شرکت های رصد محموله های نفتی 
در مورد تولید و صادرات نفت ایران با وجود تحریم های آمریکا ارائه کردند تهران 
توانسته صاردات نفت خود را افزایش دهد؛ اما به نظر می رسد این افزایش فروش 
نفت به بهای حراج منابع ملی رقم خورده است.برخی از شرکت های ردیابی صادرات 
نفت خام ایران در ماه آگوســت را بیش از 1.۵ میلیون بشکه در روز اعلام کرده 
است. دولت و به ویژه وزارت نفت در حالی روی آمار منابع خارجی مانور می دهند 
که اصولاً آن ها را پیش از این منابعی ضد ایرانی قلمداد می کردند. اما اکنون همان 
منابع، از تخفیف باورنکردنی ایران به چین خبر داده اند.از سوی دیگر، در حالی اکنون 
از فروش روزانه 1.۵ میلیون بشکه نفت به عنوان دستاورد یاد می شود که حتی به 
فرض صحت آن، این رقم 1.3 میلیون بشکه کمتر از صادرات نفت ایران در زمان 
اجرای برجام است. بدین ترتیب مشخص نیست چرا دولتی که مدام بر افزایش 
فروش نفت ایران تأکید دارد، چرا تلاشی برای احیای برجام نشان نمی دهد و حتی 
نسبت به آن تا حدودی بی رغبت است.البته اینکه ایران نفت خود را با تخفیف های 
نجومی به چین می فروشد موضوع جدیدی نیست. بلومبرگ روز 1۷ فروردین سال 
جاری و در گزارشی با استناد به داده های شرکت های کشتیرانی گزارش داد که ایران 
هر بشکه نفت را 12 دلار کمتر از نفت شاخص برنت به چین تحویل داده است. در 
حالی که روسیه برای نفت شاخص اورال خود که بسیار شبیه به نوع نفت تولیدی 

ایران است، بیشتر از 10 دلار تخفیف نمی دهد.این نشان می دهد که ایران حتی 
بیش از روسیه که در شرایط جنگی قرار دارد در فروش نفت خود تخفیف می دهد. 
البته نوسانات اخیر و به ویژه تعلیق تحریم های نفتی ونزوئلا طی قراردادی که میان 
ونزوئلا و آمریکا امضا شد امکان دارد بازار تخفیف نفت ایران را کمی تعدیل کند.
در این باره برخی از کارشناسان اعتقاد دارند که ایران و آمریکا به توافقی نانوشته 
دست یافته اند و آمریکا برای نقش آفرینی در بازار نفت و پاتک به روسیه و عربستان 

تا حدودی روی تحریم های نفتی ایران چشم بسته است.
ناهمخوانی آمار دولت با گزارش های جهانی

طبق آمار و برآورد مرکز پژوهش هاي مجلس، 12 میلیارد دلار از درآمد فروش 
نفت در سال 1۴02 با نرخ ارز 2۸ هزار و ۵00 تومان صرف خرید کالاهاي اساسی 
می شــود و باقي مانده آن از کل رقم بودجه که براي فروش نفت در نظر گرفته 
شــده معادل یک میلیارد و ۷00 میلیون دلار است که با نرخ ارز 3۸ هزار تومان 
برای مصارف دیگر هزینه خواهد شد.طبق قانون باید ۴2 درصد از درآمدهای نفتی 
ایران در سال 1۴02، به صندوق توسعه ملی واریز شده و 1۴.۵ درصد نیز متعلق به 
شرکت ملی نفت باشد. بنابراین چیزی که عایدی دولت از مجموع فروش امسال 
نفت خواهد بود، تنها معادل ۴3.۵ درصد از درآمدهای نفتی است که در بودجه برآورد 
شده است.طبق ارقام بودجه، برآورد درآمد امسال دولت از صادرات نفت، حدودا ۴09 
هزار میلیارد است که آن را باید برابر با 13 میلیارد و ۷00 میلیون دلار دانست. از 
آنجا که رقم درج شده در بودجه، ۴3.۵ درصداز کل درآمدهای نفتی ایران بوده که 
سهم دولت است، محاسبات نشان می دهد احتمالا ارزش کل صادرات نفتی ایران 
طبق پیش بینی ها برای 12 ماه سال 1۴02، برابر با 31 میلیارد و ۵00 میلیون دلار 
باشد.در نتیجه طبق برآوردهای بودجه، باید در پنج ماه ابتدایی امسال درآمد نفتی 
ایران در حدود 13 میلیارد و 100 میلیون دلار محقق می شد که طبق گفته داود 
منظور، رئیس سازمان برنامه و بودجه، تنها ۶.۵ میلیارد دلار آن عملی شده است. 
حال اگر نرخ صادراتی نفت را بشــکه ای ۶0 دلار در نظر گرفته شود، در  بهترین 
حالت به صورت میانگین ۷00 هزار بشــکه نفت ایران در روز صادر شده که اگر 
میانگین قیمت فروش نفت بشکه ای ۶۵ دلار باشد، ایران در پنج ماه نخست سال 
جاری، به صورت میانگین حدود ۶۵0 هزار بشکه نفت در روز فروخته است.یعنی 
اگر تمام ارقام اعلام شده از سوی رئیس سازمان برنامه و بودجه صحت داشته باشد، 
باید میزان بشکه صادراتس ایران حدودا ۶۵0 هزار بشکه می شد؛ در صورتی که 
این آمار محقق نشده و اعداد و ارقام با یکدیگر همخوانی ندارند.در چنین شرایطی 
می توان نتیجه گرفت که عدم تحقق پول نفت فروش رفته ایران اتفاق افتاده و پول 
فروش نفت ایران هنوز وارد چرخه اقتصاد نشده است؛ فارغ از آماری که مسئولان 
ایرانی اعلام می کنند، گزارش تکان دهنده امروز رویترز ثابت می کند که شرکت های 
چینی تنها در 9 ماه اخیر ۴.2 میلیارد دلار از تخفبف های نفتی ایران سود برده اند. 
این عدد غیر از انتفاعی است که شرکت های دیگر چینی از بابت تهاتر کالا با نفت 

ایران به دست آورده اند.

براساس ابلاغیه بخشنامه بودجه سال ۱4۰۳، میزان افزایش 
ضریب ریالی حقوق کارکنان دولت، 2۰ درصد نســبت به سال 

۱4۰2 خواهد بود که به تصویب هیات وزیران خواهد رسید.
به گزارش تجارت نیوز، بخشنامه بودجه سال 1۴03 کل کشور اول مهر ماه از 
سوی سازمان برنامه و بودجه به دستگاه های اجرایی جهت تهیه لایحه بودجه 
1۴03 ابلاغ شد. در ابلاغیه این بخش نامه ذیل اعتبارات هزینه ای که در ادامه 

قابل مشاهده است اعلام شد:
1- هرگونه استخدام و به کارگیری نیروی انسانی از جمله نیروهای شرکتی در 
دستگاه های اجرایی از جمله دستگاه های دارای قوانین خاص، صرفاً با رعایت ماده 
)۷1( قانون احکام دائمی بند )ح( ماده )2۸( قانون الحاق )2( و طی فرآیند بند )ط( 
تبصره )13( قانون بودجه مبتنی بر اخذ تاییدیه سازمان برای تأمین بار مالی قبل از 

صدور مجوز استخدامی مجاز است.
2- دستگاه های اجرایی از جمله دستگاه های دارای قوانین خاص:

الف- افزایش ضریب ریالی حقوق را علی الحساب به طور متوسط بیست درصد 
)20 درصد( نسبت به آخرین حکم کارگزینی سال 1۴02 لحاظ کنند؛ رقم قطعی 
ضریب به تصویب هیأت وزیران خواهد رسید. افزایش حقوق و دستمزد مشمولین 
قانون کار علی الحساب به طور متوسط بیست درصد )20 درصد( نسبت به آخرین 

حکم کارگزینی تعیین می شود.
ب- سقف اعتبار مربوط به سرانه اضافه کار کارکنان را در بودجه سال 1۴03 
حداکثر معادل اعتبار سرانه اضافه کار در سال 1۴02 )مبتنی بر موافقتنامه سال 

1۴02( پیش بینی کنند.
ج – مبلغ پاداش پایان سال )عیدی( را مطابق ماده )۷۵( قانون مدیریت خدمات 
کشوری در بودجه خود پیش بینی کنند. مبلغ قطعی پاداش پایان سال به تصویب 

هیأت وزیران خواهد رسید.
د- اعتبار مأموریــت )داخلی و خارجی( کارکنان را حداکثر معادل پیش بینی 
عملکرد سرانه اعتبار سال 1۴02 )مبتنی بر موافقتنامه سال 1۴02( پیش بینی 

کنند.
ه- اعتبار سرانه کمک های رفاهی مستقیم و غیر مستقیم، کارکنان حداکثر 
معادل اعتبار سرانه سال 1۴02 )مبتنی بر موافقتنامه سال 1۴02( و پاداش یک 
ماهه معادل یک ماه حقوق و مزایای کارکنان را در سقف اعتبارات پیش بینی کنند.

و – تمامی شــرکت های دولتی موسسات انتفاعی وابسته به دولت بانک ها و 
بیمه های دولتی شامل شرکت های که شمول قوانین و مقررات عمومی بر آنها 
مستلزم ذکر یا تصریح نام است نظیر شرکت ملی نفت ایران بانک مرکزی سازمان 
گسترش و نوسازی صنایع، ایران سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی، 
شرکت ملی صنایع پتروشیمی سازمان بنادر و دریانوردی سازمان صداوسیمای و 
شر کت های تابعه آنها و سایر شرکت های که به نحوی دارای قوانین و مقررات 
خاص پرداخت حقوق و مزایا هســتند موظفند اعتبار حقوق دستمزد و مزایای 

کارکنان خود را در بودجه پیشنهادی سال 1۴03 مطابق افزایش مندرج در جز 
)الف( بند )2( و با رعایت بخشنامه های شورای حقوق و دستمزد و مقررات تعیین 
شده در بودجه سال پیش بینی نمایند و هرگونه افزایش مازاد بر آن توسط هیچ 

مرجع و شورایی قابل قبول نیست.
ز: مبنای محاسبه هزینه های کارکنان برای بودجه پیشنهادی سال 1۴03 صرفاً 
بر اساس آمار نیروی انسانی و اطلاعات پرداختی مندرج در سامانه یکپارچه نظام 

اداری ایران )سینا( سازمان اداری و استخدامی کشور است.
3- پیش بینی اعتبار برای اجرای تصویب نامه، بخشنامه، دستورالعمل ها، تغییر 
تشکیلات، تغییر ضرایب، جداول حقوقی و طبقه بندی مشاغل و افزایش مبنای 
حقوقی هرگونه استخدام و به کارگیری نیروی انسانی و مصوبات هیأت امنا صرفاً 
با رعایت مفاد ماده )۷1( قانون احکام دائمی بند )ج( ماده )2۸( قانون الحاق )2( 
و بند )ط( تبصره )12( قانون بودجه در صورت تأیید مکتوب سازمان مجاز است.

۴- در دستگاه های اجرایی از جمله دستگاه های دارای قوانین خاص پیش بینی 
سرانه اعتبار برای قرارداد با اشخاص حقیقی برای انجام کار معین )مشخص( 
دارای شناسه از سازمان اداری و استخدامی با رعایت قوانین و مقررات حداکثر در 
سقف تعداد سال 1۴02 مبتنی بر موافقتنامه مبادله سال )1۴02 با لحاظ افزایش 

حقوق و مزایای کارکنان مندرج در جز )الف( بند )2( فوق الذکر مجاز است.
۵- اعتبار مربوط به انعقاد قرارداد با شــرکت های خدماتــی طرف قرارداد با 
دســتگاه های اجرایی حداکثر در حد پیش بینی عملکرد سال 1۴02 )بر اساس 
موافقت نامه مبادله ســال 1۴02( و با لحاظ مفاد جز )الف( بند )2( فوق الذکر در 

خصوص نیروهای شرکتی پیش بینی شود.
۶- دســتگاه های اجرایی موظفند ضمن ارائه آمار بازنشستگان سال ،1۴03 
اعتبارات مانده مرخصی و پاداش پایان خدمت بازنشستگان واحدهای ستادی و 

واحدهای کنند را در سقف اعتبارات اعلامی سازمان پیش بینی کنند.
این گزارش حاکی است براساس پیگیری های صورت گرفته لایحه بودجه تا 
اواسط آبان ماه به هیئت دولت رفته و تا پایان آذر ماه نیز برای بررسی به صحن 

علنی مجلس فرستاده خواهد شد.

 تخفیف 4.2 میلیارد دلاری ایران به چین
 در فروش نفت طی 9 ماه!

 میزان حقوق و عیدی کارکنان دولت 
در سال 1403 اعلام شد

تکنولوژی صنعت سنگ ایران صد پله عقب تر از جهان
تحلیل گر بازارهای جهانی سنگ مطرح کرد؛

مشکلی که درحال حاضر در صنعت سنگ ایران 
وجود دارد این است که در زمینه تکنولوژی های به 
روز دنیا ۱۰۰ پله از سطح جهانی عقب تر مانده و 

نتوانسته هم طراز با سایر کشورها پیشرفت کند.
عمده ترین مشکلی که درحال حاضر صنعت سنگ ایران با 
آن مواجه است، عقب بودن در زمینه تکنولوژی های به روز 
دنیاســت. زیرا با ورود دستگاه های جدید و استفاده از آنها در 
بسیاری از کشــورها، چیزی حدود 20 هزار متر مربع سنگ 
تولید می شود. درحالی که کارخانه های ایرانی روزی 200 تا 
300 متر سنگ تولید می کنند. یعنی آنها 100 برابر بیشتر از 
ایران تولید سنگ دارند. بنابراین ما صد پله در زمینه تکنولوژی 
از کشورهای پیشرفته دنیا عقب هستیم که این میزان بسیار 
قابل توجه و قابل تامل اســت.این درحالی است که بیش از 
1۵ سال است که هیچ کدام از تجهیزات و ماشین آلات نسل 
جدید در حوزه فرآوری سنگ وارد کشورمان نشده است، که 
این موضوع بسیار چالش برانگیزی است. اما تفاوت ما با سایر 
کشورها این است که در بسیاری از کشورها دولت و بانک ها 

به تولید کنندگان در واردات تجهیزات جدید کمک می کنند.
درواقع تولید کننــدگان تنها 20 درصــد از هزینه واردات 
دستگاه های جدید را پرداخت می کنند و بقیه هزینه را دولت 
و بانک ها پرداخت می کنند. در نتیجه تولید کننده دستگاه را 
وارد می کند و پس از این که در حوزه کاری به رونق رسید به 
صورت اقساطی مابقی هزینه را به دولت یا بانک باز می گرداند. 
این در صورتی است که در ایران هیچ بانکی به صنعت کار وام 
نمی دهــد و دولت هم هیچ حمایتی از بخش های دولتی و 

صنعتی کشور ندارد.

صنعت سنگ ایران صد سال عقب مانده است
سیامک حاج سیدجوادی، تحلیل گر بازارهای جهانی سنگ 
در خصوص فرآوری سنگ به بازار گفت: عمده ترین مشکلی 
که درحال حاضر در بخش فرآوری ســنگ ایران وجود دارد، 
این است که متاسفانه سال هاست نتوانسته ایم از تجهیزات 
مدرن دنیا برای فرآوری ســنگ اســتفاده کنیم. زیرا در این 
رابطه کاستی های فراوانی وجود دارد، که اگر این مشکلات 
برطرف نشود، شاهد پیشرفت چشمگیر در زمینه فرآوری سنگ 
نخواهیم بود.وی در پاسخ به این سوال که در بخش فرآوری 
سنگ تاکنون چه عملکردی داشته ایم پاسخ داد: متاسفانه در 
بخش فرآوری ســنگ بسیار عقب هستیم. درواقع در زمینه 
تکنولوژی و ماشــین آلات به نسبت بسیاری از کشورهای 
جهان بسیار عقب مانده ایم. زیرا ماشین آلات در ایران بسیار 
قدیمی هستند. در دنیا کارخانه های نسل جدید فرآوری، به بازار 
آمده اند که در ایران چنین تکنولوژی های هنوز وجود ندارد. 
درواقع نتوانسته ایم از چنین فرصت هایی در کشورمان استفاده 

کنیم و سطح کارخانه های فرآوری را ارتقا دهیم.
تحلیلگر بازارهای جهانی سنگ خاطرنشان کرد:در تکنولوژی 
جدید چیزی حدود 20 هزار متر مربع سنگ تولید می کنند، 
درحالی که کارخانه های ایرانی روزی 200 تا 300 متر تولید 
سنگ دارند، یعنی آنها 100 برابر بیشتر از ایران می توانند در 
زمینه تولید سنگ فعالیت داشته باشند. بنابراین ما صد پله در 
زمینه تکنولوژی از کشورهای پیشرفته دنیا عقب هستیم، که 
این میزان بسیار قابل توجه و قابل تامل است، زیرا اگر همین 
حالا هم اقدام به تهیه تکنولوژی های جدید کنیم، ســال ها 
طول می کشد تا به ظرفیت های تولیدی سایر کشورها برسیم.

جوادی تاکید کرد: درحال حاضر کشور اسپانیا ۴ و نیم میلیون 
تن تولید ســنگ دارد که 200 کارخانه هم فرآوری سنگ را 
در این کشــور انجام می دهند. این درحالی است که ایران با 
۸ میلیون تن تولید ۵ هزار کارخانه فرآوری ســنگ دارد. این 
مقایسه از نظر ظرفیت دو کشور است. از نظر کیفیت هم به 
همین صورت است. در ایران از نظر وجود سنگ های متنوع و 

با کیفیت پتانسیل های بسیار خوبی وجود دارد.
کارشناس صنعت سنگ اظهار کرد:نسل جدید تولید سنگ 
در جهان بســیار تغییر کرده اند. زیرا تکنولوژی های فراوانی 
روی کار آمده است که به میزان بسیار زیادی می توان تولید 
انجام دهند و کیفیت های خوبی هم داشته باشند. در واقع در 
سایر کشورهای جهان، میزان فرآوری، نوع فرآوری و عملیات 

فرآوری کاملا تغییر کرده است.
کارشناس صنعت سنگ در خصوص واردات تکنولوژی های 
جدید در حوزه فرآوری ســنگ پاسخ داد: متاسفانه هنوز هم 
موفق نشده ایم دستگاه های جدید فرآوری را وارد کشور کنیم. 
البته یک مرحله واردات تکنولوژی در زمان ریاست جمهوری 
آقای خاتمی داشتیم. البته آن زمان هم مشکلات خاصی زمان 
خودش را داشــت، از جمله این که دستگاه ها با قیمت های 

بسیار بالا و به صورت غیر کارشناسانه وارد کشور شد.
جوادی خاطر نشان کرد: متاسفانه تجهیزات را افرادی وارد 
کشور کردند که اصلا در این صنعت فعالیت نداشته و آگاهی 
لازم از نوع و کیفیت دستگاه ها نداشتند. طوری که هنوز هم 
بعد از گذشت سال ها بسیاری از واردات این دستگاه ها هنوز 

مورد استفاده قرار نگرفته و در انبارها خاک می خورند.
به گفته وی؛ تمام این مشــکلات به خاطر این است که از 

کارشناسان و افراد آگاه برای واردات تجهیزات استفاده نکرده اند 
تا از نظرات آنها اســتفاده کنند. برای همین با وجود پرداخت 
هزینه های بسیار بالایی که این تجهیزات داشته است مورد 
استفاده قرار نگرفتند. این نشان دهنده ضعف مدیریتی است که 

در کشور با آن روبه رو هستیم.
جوادی ادامه داد: بیش از 1۵ ســال اســت که هیچ کدام از 
تجهیزات و ماشین آلات نسل جدید در حوزه فرآوری سنگ 
وارد کشورمان نشده است. البته شاید بسیار به ندرت وارد شده 
باشــد، اما در مقیاس مورد نیاز تکنولوژی وارد کشور نشده و 
در این زمینه کاستی های فراوانی وجود دارد.تحلیلگر بازارهای 
جهانی سنگ افزود: قیمت ماشین آلات بسیار بالاست، طوری 
که اگر بخواهیم یک خط وارد کشــور کنیم، باید حدود ۴ تا 
۵میلیون یورو هزینه شود. این میزان حدود 2۵0 میلیارد تومان 
می شود که رقم بسیار بالایی است. بنابراین هر تولید کننده ای 
توان واردات چنین دستگاه هایی را ندارد. درواقع اصلا تامین ارز 

چنین مبالغ سنگینی باید از کجا صورت پذیرد؟
کارشناس صنعت سنگ گفت: در کشورهای دیگر خود دولت 
و بانک ها در این زمینه ها ســرمایه گذاری انجام می دهند. 
کشوری مثل ترکیه فقط 20 درصد از هزینه تامین ماشین آلات 
و تجهیــزات به روز دنیا را تولید کنندگان پرداخت می کنند، 
مابقی هزینه های واردات را دولت و بانک ها تامین می کنند 
و سپس به صورت بلند مدت و اقساطی پول را برمی گردانند. 
این درحالی است که چندسالی هم به تولید کننده استراحت 
می دهند تا کارهایشان رونق بگیرد، سپس شروع به پرداخت 
اقساط خود کنند.وی افزود:واحدهای صنعتی کشورمان برای 
نقدینگی چرخش مالی شان همچنان مشکل دارند. زیرا دولت 

و بانک ها هیچ گونه حمایتی از صنف تولیدی و صنعتی کشور 
ندارد. تقریبا هیچ بانکی به بخش صنعتی کشور وام نمی دهد و 
این یکی از بزرگترین مشکلاتی است که متاسفانه بخش های 

تولیدی کشور با آن مواجه هستند.
جوادی تاکید کرد: بنده به شــخصه به این صنعت امیدوارم 
و باید مشــکلات این بخش صنعتی کشور حل شود. زیرا ما 
هم از پتانسیل های معدنی و سنگ های با کیفیت در ایران 
برخوردار هستیم. هم این که نیروی جوان متخصص داریم که 
باید با این افراد کمک کنیم و از تخصص های خوب کشور 
استفاده نماییم. زیرا هرچه از امکانات کشور استفاده بیشتری 
داشته باشیم، به همان نسبت می توانیم بهره وری را بالا ببریم.

تحلیلگر بازارهای جهانی ســنگ تاکید کرد: عمده ترین 
مشکلی که در کشــور ما وجود دارد، ضعف مدیریتی است، 
که قبل از هر چیزی باید این ضعف در کشــورمان برطرف 
شود. در انجیوها و سیستم اتاق بازرگانی همچنین در بخش 
مدیریت های دولتی مشــکلات فراوانی وجود دارد. تا زمانی 
که ضعف مدیریتی ارگان های بزرگ کشور برطرف نشود و 
نتوانند تصمیمات درستی اتخاذ کنند، نمی توان توقع داشت 
بخش های صنعتی و تولیدی کشور مشکلاتشان برطرف شود 

و در شرایط خوب اقتصادی قرار بگیرند.
به گفته وی؛ صنعت سنگ مثل سایر صنایع تولیدی کشور 
نیازمند حمایت های دولتی در زمینه تامین مالی دستگاه های 
جدید و گردش مالی اســت. زیرا تا زمانی که صنعت کاران و 
تولید کننــدگان از حمایت های دولتی و حمایت بانک های 
بزرگ کشور بهره مند نباشند، نمی توانیم به ارزآوری خوبی 

در بخش صنایع کشور برسیم.


